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Styret Hias IKS ST 25.01.2023

 

Gjennomgang av protokoll fra forrige møte

Administrasjonens innstilling:
Protokoll godkjennes.

Ottestad,  

Morten Finborud
Administrerende direktør
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Møteprotokoll for Styret Hias IKS
Møtedato: 06.12.2022
Møtested: Over linje på Teams
Møtetid: 08:00 - 11:00

Medlemmer
Frøydis Elisabeth Sund
Jarle Kristian Tangen
Kirsti Mengshoel
Kjell Magne Brobakken
Marianne le Fèvre
Nina Haug Utkilen
Steinar Hagelund

Andre frammøtte
Jarle Pøsche Ruud
Morten Finborud
Nina Stokke Tronsrud
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22/60: Gjennomgang av protokoll fra forrige møte

Behandling:

Vedtak:
Protokoll godkjennes.

---------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------

22/61: Orientering om oppfølging av uhell ved senking av ny 
inntaksledning til Hias VBA Sandvika

Styret får en orientering om status i saken med juridisk prosessrisikovurdering fra vår 
advokat. 

Behandling:
Administrasjonen svarte opp spørsmål fra styret. 

Vedtak:

1. Styret tar status i saken til orientering, og stiller seg bak administrasjonens vurdering om å 
følge advokatens anbefalinger for videre oppfølging. 

 

---------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------

22/62: Prinsipper for finansforvaltning

I henhold til styrets handlingsplan skal prinsipper for finansforvaltning gjennomgås årlig. Det 
foreslås ingen endringer av selve prinsippene i denne runden, men det gis en status for 
området. 

Behandling:
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Administrasjonen ga i møtet en redegjørelse i tilknytning til saken og svarte opp spørsmål fra styret. 

Vedtak:

1. Styret tar redegjørelsen om status for finansområdet til orientering. 
2. Som følge av at lånerammen er vedtatt skal utvides fra 1,15 mrd kr til 1,2 mrd, oppdaterer 
administrasjonen Prinsipper for forvaltning med denne endringen, så snart den er klar. 
3. Styret ber administrasjonen foreta en sjekk mot eiere og tilsvarende selskaper om 
alternative finansieringsløsninger som kan gi mer forutsigbare/lavere finanskostnader.

 

---------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------

22/63: Status forsikringer 2022

Dette er en orienteringssak om status for forsikringer i henhold til styrets handlingsplan. 

Behandling:
Administrasjonen ga i møtet en redegjørelse i tilknytning til saken og svarte opp spørsmål fra styret. 

Vedtak:

1. Styret tar redegjørelsen om status for forsikringer til orientering. 

 

---------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------

22/64: Risikostyring og beredskap 2022

Styret får en årlig oppdatering av status.

Behandling:
Administrasjonen ga i møtet en redegjørelse i tilknytning til saken og svarte opp spørsmål fra styret. 



4

Vedtak:

1. Styret tar orientering om status for risikostyring og beredskap til orientering.

 

---------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------

22/65: Tilnærming til åpenhetsloven

Styret gis i denne saken en orientering om administrasjonens plan for å oppfylle kravet i den 
nye åpenhetsloven som trådte i kraft 01.07.22. Saken er en oppfølging av styrets bestilling i 
styremøte 11.08.22

Behandling:
Administrasjonen ga i møtet en redegjørelse i tilknytning til saken og svarte opp spørsmål fra styret. 
Styret ga innspill til det videre arbeidet. 

Vedtak:

1. Styret tar redegjørelsen om administrasjonens plan for å oppfylle kravet i åpenhetsloven til 
orientering. Styret gir sin tilslutning til valgt tilnærming. 

 

---------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------

22/66: Styrets egenvurdering 2022

Styret gjennomfører årlig en egenvurdering i tråd med styrets handlingsplan. 

Behandling:
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Styret gikk gjennom oppsummert resultat av gjennomført individuell undersøkelse blant styrets 
medlemmer. 

I tilknytning til gjennomgangen ønsket styret i det videre å ha med seg følgende fokus:  
· Omfang av dokumentasjon i styresaker. Kan vurdere å gjøre om formatet på styresakene i 

forbindelse med ny strategiperiode.
· Risiko knyttet til økonomisk kriminalitet.
· Ønske om mer faglig input fra eksterne aktører.

Vedtak:
Områdene som styret har pekt på etter gjennomført egenvurdering hensyntas i det videre 
styrearbeidet. 

---------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------

22/67: Medarbeidersamtale med administrerende direktør 2022

Styret har årlig en diskusjon som grunnlag for styreleders samtale med administrerende 
direktør.

Behandling:

Vedtak:
Styret drøftet sitt forhold til administrerende direktør og etablerte grunnlag for styreleders 
gjennomføring av årlig medarbeidersamtale.

---------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------

22/68: Forslag til Møte- og handlingsplan for styret og 
representantskapet i 2023

Styret behandler møte- og handlingplan for 2023

Behandling:
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Vedtak:

1. Styret vedtar møte- og handlingsplan for 2023 med de endringer som framkom i møtet. 
Oppdatert oversikt sendes ut i etterkant. 

 

---------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------

22/69: Driftsorienteringer

Behandling:
Styret ga uttrykk for at de støtter administrasjonens vurderinger knyttet til videreføring av 
opprinnelsesgarantier for strøm. 

Vedtak:
Styret tar følgende driftorienteringer til orientering:

· FP Fosforgjenvinning
· Lønnsoppgjør for ledergruppen
· Opprinnelsesgarantier for strøm
· Gjennomført Systemrevisjon – Kvalitetsledelse ISO 9001 og Miljøledelse ISO 14001

---------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------

22/70: Åpen post

Behandling:
Administrasjonen orienterte om følgende forhold:

· Administrasjonen planlegger å gi et tilbud om ansettelse til en tidligere ansatt

Vedtak:
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---------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------

22/71: Oppfølging av styrevedtak etter forrige møte

Listen for oppfølging av styrevedtak gjennomgås i hvert styremøte. Listen blir kontinuerlig 
vedlikeholdt med aktuelle saker til oppfølging. 

Behandling:

Vedtak:
1. Styret tar gjennomgang av listen for oppfølging av styrevedtak til orientering.

---------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------

22/72: Prosess for ansettelse av ny administrerende direktør

Det er avsatt tid i møte for styrets oppfølging av ansettelsesprosessen. 

Behandling:
Styret behandlet saken uten at administrasjonen var til stede i møtet. 

Ansettelsesutvalget orienterte om status, og styret diskuterte videre prosess. 

Vedtak:

---------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------
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Ottestad, 06.12.2022

…………………………………    …………………………………    ………………………………..
Kjell Magne Brobakken                  Kirsti Mengshoel                    Frøydis Elisabeth Sund

…………………………………    …………………………………    …………………………………
Jarle Kristian Tangen                 Nina Haug Utkilen                      Steinar Hagelund

…………………………………
Marianne le Fèvre



 
 

 
Saksbehandler Arkiv ArkivsakID 
Jarle Pøsche Ruud FAG-013, FAG-006 18/648 
 
 
 
Status store investeringsprosjekter  
 
Administrasjonen gir styret en statusoppdatering på de store investeringsprosjektene. 
 
 
ADMINISTRASJONENS INNSTILLING: 
 
1. Styret tar status for store investeringsprosjekter til orientering. 
 
 
Hamar, 18.01.2023 
 
Morten Finborud 
Adm.dir 
 
 
 
 

  



  

 
ADMINISTRERENDE DIREKTØRS VURDERINGER 
 
Prosjektet DP Fosforgjenvinning har opplevd vesentlige forsinkelser i sluttfasen, og 
oppstarten av anlegget, som var stipulert til uke 2-23, har latt vente på seg. Bakgrunnen har 
vært uenigheter omkring valgte ventilasjonsløsning, samt kravet om Ostara sin 
tilstedeværelse ved oppstart. Begge er forhold under totalentreprenørs kontroll. 
 
Enighet om ventilasjonsløsning er nå landet, og bekreftelse fra Ostara er på plass. 
Igangkjøring av struvittgjenvinning er således avtalt til torsdag/fredag i uke 5. Dette ble 
bekreftet i byggemøte 17.januar. 
 
Det vil være gjenstående aktiviteter med gangbane og noen avsluttende mindre arbeider, 
men disse er ikke kritiske for driften av prosessanlegget. 
 
Hias avventer sluttrapport før gjennomføring av endelig formell overtakelse. 
Overtakelsesbefaring er tentativt planlagt til uke 9. 
 
Det er forventet noen diskusjon omkring sluttoppgjør. Dette er lagt på is inntil anlegget er 
ferdigstilt og fullt ut operativt etter spesifikasjonene. 
 
 
FAKTA 
 
Det vises til beskrivelsen ovenfor. 
De vil i styremøtet bli gitt en muntlig orientering omkring status i pågående prosesser knyttet 
til ØPD og EB Marine 
 
 
PRO OG KONTRA 
 
Ikke vurdert 
 
 
ALTERNATIVER TIL INNSTILLINGEN 
 
Ikke vurdert 
 
 
RISIKO 
 
Det vises til Administrerende Direktørs vurdering ovenfor 
 
 
KONSEKVENSER FOR BEMANNING 
 
Ingen 
 



 
 
 

 
Saksbehandler Arkiv ArkivsakID 
Morten Finborud FAG-013 18/14 
 
 
 
Instruks for styret  
 
Styret foretar en årlig gjennomgang av «Instruks for styret» og anbefaler eventuelle justeringer for 
behandling i representantskapet 
 
ADMINISTRASJONENS INNSTILLING: 
 
1. Styret ser ikke behov for endringer i sin instruks i 2023.  
 
 
  
 
 
Hamar, 18.01.2023 
 
Morten Finborud 
Adm.dir 
 
 
Trykte vedlegg: 
Instruks for styret 2022 
 
 

  



  

 
ADMINISTRERENDE DIREKTØRS VURDERINGER 
Administrerende direktør har ikke registrert nye behov for endringer i styreinstruksen. 
 
FAKTA 
Styreinstruksen ble sist oppdatert ved behandling i representantskapet forut for valg av nytt 
styre i 2022.  
 
Styrets ønske om opprydding i bruk av titler i Selskapsavtalen, som framkom ved behandling 
av tilsvarende sak i 2022, er formidlet til eierkommunene men bli ikke med i den 
oppdateringen av selskapsavtalen som ble foretatt i 4. kvartal 2022.  
 
PRO OG KONTRA 
Ikke vurdert. 
 
ALTERNATIVER TIL INNSTILLINGEN 
Ikke vurdert. 
 
RISIKO 
Ikke vurdert. 
 
KONSEKVENSER FOR BEMANNING 
Ikke vurdert.  
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EIERSKAP Representantskapet - Instruks for styret
Dokument administrator: Morten Finborud Gyldig fra: 18.01.2023 Revisjon: 1.11
Godkjent av: Morten Finborud Revisjonsfrist: 18.01.2024 ID: 3395

INSTRUKS

for styret i Hias IKS
 

1. Formål med styrets arbeid
Selskapsavtalens § 6 lyder:

"Styret i selskapet består av 7 medlemmer. 5 av styrets medlemmer og 2 varamedlemmer velges av
representantskapet, mens 2 medlemmer med varamedlemmer velges av og blant de ansatte.
Styrets leder og nestleder velges av representantskapet.

Styremedlemmene velges for 2 år.

Forvaltningen av selskapet hører under styret, som har ansvaret for en tilfredsstillende organisering
av selskapets virksomhet. Styret skal påse at virksomheten drives i samsvar med selskapets formål,
selskapsavtalen, selskapets årsbudsjett og andre vedtak og retningslinjer fastsatt av
representantskapet, og skal sørge for at regnskapsføringen og �nansforvaltningen er gjenstand for
betryggende kontroll.

Styret har det løpende personalansvar for administrerende direktør, inkludert ansettelse,
oppsigelse, suspensjon, avskjed og andre tjenestlige reaksjoner.

Styret skal vedta instruks for daglig leder og føre tilsyn med hans/ hennes ledelse av virksomheten.

Styreleder innkaller til møte så ofte som det trengs. Innkallingen skal skje med minst 5 dagers varsel
medregnet møtedagen.

Styret er beslutningsdyktig når minst 4 av styrets medlemmer er til stede. For at et vedtak skal være
gyldig må et �ertall av de tilstedeværende medlemmene stemme for forslaget".

 

2. Styrets møter
Styret skal legge en møteplan for et år av gangen med det antall møter som anses nødvendig for å dekke
styrets oppgaver i henhold til punkt 1. Utover dette møtes styret etter behov.

Styret har anledning til å avholde sine møter som fjernmøter.

 

3. Styrets rettigheter og plikter
Styremedlem eller administrerende direktør kan kreve at styret sammenkalles.

Det enkelte medlem har rett til å kreve redegjørelse og undersøkelser. Slike krav skal rettes til styrets
leder.

Medlemmene kan rette henvendelser og ha direkte dialog med selskapets administrerende direktør.

Styremedlemmene må til enhver tid vurdere sin habilitet i forhold til forvaltningslovens regler.

O�entlighetsloven gjelder for Hias IKS. Saksframlegg og styrets vedtak er å anse som o�entlige
dokumenter dersom det ikke eksplisitt er unntatt o�entlighet. Styrets medlemmer har taushetsplikt i
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forhold til styrets arbeid og om forhold som kan utsette virksomheten for risiko eller skade dersom
opplysninger gjøres kjent for uvedkommende.

 

4. Arbeidsplan og forhold til administrerende direktør
Styreleder og administrerende direktør utarbeider forslag til årlig arbeidsplan som behandles og fastsettes
på styrets siste ordinære møte i hvert kalenderår.

Arbeidsplanen skal bygge på styrets hovedoppgaver og sørge for at disse dekkes i løpet av styreåret.

Administrerende direktør skal på styremøtene orientere om vesentlige forhold ved driften.

 

5. Omfang og oppgaver
Basert på Hias’ verdigrunnlag; Miljøbevisst, Pålitelig og Handlekraftig, skal styrets arbeid rettes inn mot 4
hovedoppgaver:

Strategioppgaver:

Utviklingstrekk/ trender/rammebetingelser
Strategiske planer
Økonomiplan/ budsjett/ priser
Finansforvaltning

Kontrolloppgaver:

Risikostyring/ beredskap
Kvalitetsstyring/ Internkontroll/Formelle krav
HMS/Arbeidsmiljø/Sykefravær
Personvern/ GDPR
Rapporter fra revisor
Forsikringer
Kundetilfredshet
Status datterselskaper

Organiseringsoppgaver:

Organisasjonsmodell
Ansvars-/myndighetsfordeling
Instruks for administrerende direktør
Ressursvurderinger og kompetanseoppbygging
Etiske retningslinjer

Egenoppgaver:

Styrets egenvurdering (evaluering)
Evaluering av administrerende direktør
Styret er generalforsamling for heleide og tilknyttede selskaper. Det gis en orientering til
representantskapet om status for selskapets næringsinteresser.

 

6. Forhold til representantskapet
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Eierne utøver sin myndighet gjennom representantskapet. Representantskapet er selskapets øverste
myndighet, og skal behandle:

Valg av styre, styreleder og nestleder
Årsmelding og selskapets regnskap
Budsjett og økonomiplan
Etablering og avvikling av selskaper eller deltakelse i nye IKS
Valg av revisor
Andre saker som etter loven, eller etter selskapsavtalen, skal behandles i representantskapet.

Med unntak av første kulepunkt skal saker legges fram for representantskapet med innstilling fra styret.

 

Vedtatt i representantskapet 25.04.2013.

Oppdatert basert på selskapsavtale datert 21.10.2021

Oppdatert punkt 2 med bestemmelse om at styret har anledning til å avholde sine møter som fjernmøter
og styrets vedtak om å ta inn "Personvern/ GDPR". Endringene behandles i styret 25.01 og
representantskapet 17.02.2022. Ny versjon godkjennes etter vedtak i representantskapet.  



 
 
 

 
Saksbehandler Arkiv ArkivsakID 
Morten Finborud FAG-013 16/826 
 
 
 
Instruks for administrerende direktør  
 
Styret foretar en årlig gjennomgang av instruks for administrerende direktør. 
 
ADMINISTRASJONENS INNSTILLING: 
 
1. Styret ser ikke behov for endringer i instruksen for administrerende direktør. 
 
  
 
 
Hamar, 18.01.2023 
 
Morten Finborud 
Adm.dir 
 
 
Trykte vedlegg: 
Instruks for administrerende direktør 2022 
 
 

  



  

 
ADMINISTRERENDE DIREKTØRS VURDERINGER 
Administrerende direktør ser ikke behov for endringer i sin instruks i 2023.  
 
FAKTA 
Instruks for administrerende direktør vurderes av styret årlig, og ble sist endret i 2018.  
 
PRO OG KONTRA 
Ikke vurdert. 
 
ALTERNATIVER TIL INNSTILLINGEN 
Ikke vurdert. 
 
RISIKO 
Ikke vurdert. 
 
KONSEKVENSER FOR BEMANNING 
Ikke vurdert.  
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EIERSKAP Styret - Instruks for administrerende direktør
Dokument administrator: Morten Finborud Gyldig fra: 10.03.2021 Revisjon: 2.4
Godkjent av: Steinar Nyhus Revisjonsfrist: 10.03.2022 ID: 1131

INSTRUKS

for

administrerende direktør
 

 

Formålet med denne instruks er å utfylle og klargjøre administrerende direktørs ansvar og forpliktelser,
samt å sette rammene for myndigheten til å forplikte selskapet.

1. Administrerende direktørs oppgaver

Selskapsavtalens §7 lyder:

Selskapet ledes av en administrerende direktør. Styret har generell instruksjons- og omgjøringsmyndighet
ovenfor administrerende direktør.

Administrerende direktør forestår den daglige ledelse av selskapet og skal følge de retningslinjer og pålegg
som styret har gitt.

Den daglige ledelse omfatter ikke saker som etter selskapets forhold er av uvanlig eller av stor betydning.
Slike saker skal administrerende direktør bare avgjøre når styret i den enkelte sak har gitt administrerende
direktør myndighet til det, eller når styrets beslutning ikke kan avventes uten vesentlig ulempe for
selskapets virksomhet. Styret skal i så fall snarest mulig underrettes om saken. Styret avgjør hva som etter
selskapets forhold er av uvanlig eller av stor betydning.

Administrerende direktørs viktigste oppgaver:

Følge de retningslinjer og pålegg som gis av styret
Kontinuerlig vurdere målsettinger og strategier, og legge fram forslag til endringer for styret
Utarbeide forslag til økonomiplan, budsjett og handlingsplaner
Arbeide for best mulig måloppnåelse
Holde organisasjonen e�ektiv og utvikle denne
Sørge for at regnskap er i samsvar med lov og forskrifter, og at formuesforvaltningen er ordnet på
en betryggende måte
Påse at selskapet driver innenfor rammen av lover, forskrifter og konsesjoner
Arbeide for at Hias er en attraktiv arbeidsplass
Opprette et best mulig tillitsforhold så vel internt som ovenfor forretningsforbindelser, o�entlige
myndigheter og eiere
Påse at internkontroll og HMS-arbeidet blir ivaretatt på en tilfredsstillende måte
Ivareta arbeidsgiverfunksjonen for selskapets ansatte
Rapportere til styret

2. Forholdet til styret

Styret er arbeidsgiver for administrerende direktør og har instruksjons- og omgjøringsrett.

Styret er generalforsamling for heleide selskaper.

3. Saker som ikke omfattes av administrerende direktørs daglige ledelse

Når administrerende direktør er inhabil til å fatte avgjørelse i en sak skal styreleder fatte beslutning.
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Reiseregninger og personlige utlegg skal anvises av styrets leder.

For øvrig vises det til §1.

4. Delegering

Administrerende direktør har fullmakt til å disponere selskapets ressurser innenfor vedtatte budsjetter.

Administrerende direktør har representasjonsrett. I saker av uvanlig art eller stor betydning bør allikevel
styrets leder og administrerende direktør utøve denne i fellesskap.

Administrerende direktør har informasjonsansvaret ovenfor o�entligheten om selskapets virksomhet.

Administrerende direktør utøver arbeidsgiverfunksjonen innenfor rammen av retningslinjer fastsatt av
styret og avtaleverk.

Administrerende direktør representerer Hias i generalforsamlinger for deleide selskaper.

5. Styreverv

Administrerende direktør kan ikke påta seg styreverv i selskaper hvor administrerende direktør har
eierinteresser og/ eller som har forretningsforbindelser med Hias IKS.

Styreverv i selskaper hvor Hias IKS ikke har eierinteresser skal avklares med styret.

6. Bestemmelser nedfelt i vedtekter som har betydning for administrerende direktør

Innkallingen til styremøter skal skje med minst 5 dagers varsel medregnet møtedagen.

Behandling av årsregnskap skal skje innen 1. mai. Behandling av styrets forslag til, økonomiplan, budsjett
og fastsettelse av priser skal skje innen 15. august.

7. Saksforberedelse - saker til styret

Saksforberedelsen til styret skal som hovedregel være skriftlig. Den skal belyse saken på en slik måte at
den gir grunnlag for beslutning.

8. Rapportering

Rapportering til styret følger styrets handlingsplan, som vedtas årlig.

9. Medarbeidersamtale

Administrerende direktør skal ha en årlig samtale med styreleder.

10. Hias verdigrunnlag:

Miljøbevisst
Pålitelig
Handlekraftig

 

Vedtatt i styret 16.01.2018



 
 
 

 
Saksbehandler Arkiv ArkivsakID 
Morten Finborud FAG-011 23/25 
 

 
 
Status eierstrategi  
 
Styret for en oppdatering på arbeidet med oppfølging av ny eierstrategi etter gjennomført 
strategiseminar med eierne 05.12.2022.  
 
ADMINISTRASJONENS INNSTILLING: 
 
1. Styret tar oppdatert status for arbeidet med ny eierstrategi til orientering.  
 
  
 
 
Hamar, 18.01.2023 
 
Morten Finborud 
Adm.dir 
 
 
Trykte vedlegg: 
Internt notat Næringsmiddelindustri 
 
 

  

Kode Tittel SaksNummer Møtedato 
STYRETHIAS Styret Hias IKS 

 
25.01.2023 



  

 
ADMINISTRERENDE DIREKTØRS VURDERINGER 
Administrerende direktør er fornøyd med at arbeidet med ny eierstrategi passerte en viktig 
milepæl før jul, og har startet arbeidet med oppfølging av de tre punktene det var enighet om 
ved avslutning av strategiseminaret 05.12.2022.  
 
 
 
FAKTA 
Status for de 3 aksjonspunktene fra strategisamlingen er slik: 
 
Vurdering av struktur og rammer for eierstyringen følges opp av Hamar kommune. Dette 
arbeidet er forutsatt å starte i løpet av 1. kvartal 2023.  
 
Avklaring av rammer for framtidig tilbud til næringsmiddelindustrien ble tatt opp på 
samling med administrativ og politisk ledelse i eierkommunene på et felles møte 16.01.2023. 
I møtet ble viktige premisser for utforming av tilbud til Tine og Nortura knyttet til deres 
søknader om utslippstillatelse etter Industriutslippsdirektivet diskutert, og grunnlag for 
utforming av tilbud fra Hias etablert. Praksis for beregning, innkreving og bokføring av gebyr 
for ekstra forurenset avløp ble diskutert. Det ble avtalt at: 
 

1. Hias etablerer forslag til tilbud til Nortura og Tine basert på de prinsippene som det 
var tilslutning til i møtet. Det gjennomføres et nytt møte for gjennomgang av de 
foreslåtte tilbudene med tilhørende konsekvenser før disse ferdigstilles og 
oversendes bedriftene. 

2. Hias går gjennom lover, forskrifter og praksis for beregning, innkreving og 
disponering av gebyr for ekstra forurenset avløp. Og gir en beskrivelse av dagens 
situasjon sammenlignet med alternative løsninger. Eierne tar deretter stilling til 
framtidig praksis.  

 
Det legges opp til en framdrift hvor neste møte med eierne bør være ultimo mars.  
 
Oppstart av arbeid med ny «Kommunedelplan for VA 2024 – 203?» er tatt opp i regional 
ledergruppe for VA. (RLGVA). Det er gjort en gjennomgang av kravene for en slik 
interkommunal planprosess, og lagt en plan som skal resultere i vedtak av planprogram i 
løpet av 2. kvartal 2023. I strategiseminaret var det enighet om at en organisering av 
planarbeidet etter samme modell som for nå gjeldende KDP-VA var hensiktsmessig.  
 

1. Det er utarbeidet et forslag til felles politisk sak i eierkommunene hvor 
kommunedirektørene og direktøren i Hias oppnevnes som planstyre. Kommunene 
har sammenfallende datoer for hhv. Formannskap og Kommunestyremøter 25.01 og 
08.02. Planstyret vil deretter oppnevne en arbeidsgruppe hvor RLGVA er sentral.  

2. Forslag til planprogram legges fram for 1. gangs behandling i formannskapene før 
påske. Oppstart av planarbeiet skal deretter kunngjøres og forslaget til planprogam 
sendes på offentlig høring med en høringsfrist på minimum 6 uker. Innspill fra 
høringen skal deretter behandles. 

3. Endelig godkjenning av planprogrammet skal så til politisk behandling før 
planarbeidet iverksettes. Denne behandlingen forutsettes gjennomført i mai/ juni.  

 
Selve planarbeidet vil bli omfattende og det må forventes at arbeidet tar 9 – 12 måneder.  
 
PRO OG KONTRA 
Det er positivt at det nå er etablert gode prosesser for det videre arbeidet med ny 
eierstrategi. Arbeidet vil være omfattende, og må følges opp løpende for å sikre framdrift. Det 
er en særlig utfordring å sikre kontinuerlig forankring i administrativ og politisk ledelse ved 



  

utskifting av personell i nøkkelposissjoner som ordfører, kommunedirektør eller ledere for 
involverte virksomhetsområder i kommunene, samt for Hias.  
 
ALTERNATIVER TIL INNSTILLINGEN 
Ikke vurdert. 
 
RISIKO 
Ikke vurdert. 
 
KONSEKVENSER FOR BEMANNING 
Det forventes endringer i oppgaver og bemanning som konsekvens av planarbeidet, men 
med begrenset effekt i 2023 
 
.  
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Til: 
  

Deltakere i møte om premisser for tilbud til 
næringsmiddelindustrien 

Kopi:  
 
Fra: Morten Finborud 
 
Dato: 06.01.2023                  

Emne: 
 

 
Grunnlag for drøfting av aktuelle tema knyttet til 
næringsmiddelindustrien 

  
 
Bakgrunn 
 
Næringsmiddelindustrien representerer viktige arbeidsplasser for Hamarregionen, hvor 
eierne har stått sammen om sørge for gode rammebetingelser for vekst og utvikling.  
 
I felles kommunedelplan VA 2014 – 2023 er det et mål om at Hias til enhver tid skal ha 
kapasitet til å ta i mot økt belastning fra inntil 2 nye store næringsmiddelbedrifter.  
I perioden har belastningen fra eksisterende industri vokst, slik at industrien nå opptar nær 
50 % av rensekapasiteten i perioder. Hias har klargjort for videre utvidelse av anlegget, men 
ikke iverksatt dette.  
 
Rammebetingelsene for næringsmiddelindustrien endrer seg nå vesentlig ved innføring av 
EUs nye industriutslippsdirektiv (IED), som setter strenge krav til hva store 
næringsmiddelbedrifter får lov til å slippe ut. Herunder krav til utslipp av nitrogen.  
 
Rammebetingelsene for Hias renseanlegg endrer seg også. Det er varslet krav om 
nitrogenfjerning for alle større renseanlegg med resipienter knyttet til Oslofjorden, og et 
spesifikt krav om at dette blir et vilkår for å ha næringsmiddelindustri tilknyttet. I tillegg har 
Statsforvalteren redegjort for et generelt, og mulig skjerpet, krav til nitrogenfjerning i ny 
versjon av EUs avløpsdirektiv som nå er til høring. Det er også varslet mulig krav om fjerning 
av medisinrester ved innføring av nytt avløpsdirektiv.  
 
Hias har tatt initiativ til et samarbeid med Nortura, Tine, Biosirk, Statsforvalteren og 
vertskommunene for å finne gode løsninger for framtida. Det ble avholdt to møter i 2022 for å 
avklare forutsetninger for det videre samarbeidet. Hias har videre satt i gang et prosjekt for å 
se på konsekvensene av nye krav, og hvordan vi kan bidra til at næringsmiddelindustrien 
fortsatt har konkurransedyktige vilkår i vårt område.  
 
Det er flere tema av politisk karakter som eierne må ta stilling til i denne situasjonen: 
 

1. Skal kommunene og Hias fortsette samarbeidet med næringsmiddelindustrien? 
2. Hva skal næringsmiddelindustrien i så fall betale? 

a. For transport og rensing av ordinært sammensatt avløp? 
b. For rensing av særlig forurenset avløp (ut over normalt kommunalt avløp)?  
c. For investering i ny kapasitet forbeholdt industriformål? 

3. Bør det settes en grense for hvor stor andel av rensekapasiteten som skal stilles til 
disposisjon for industriformål?  

4. Skal merinntekter til dekning for industribelastning beholdes av eierkommunene eller 
tilføres Hias, der kostnaden oppstår, og komme til fratrekk før beregning av pris pr. m3 
til kommunene?  
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I det etterfølgende er det gitt noen vurderinger knyttet til de aktuelle temaene 
som forutsettes drøftet i møte 16.01.   
 
 
Tidligere vedtak/ planer med relevans for næringsmiddelindustrien 
 
Det ble gjennomført en prosess etter initiativ fra Fylkesmannen i Hedmark i perioden 2006 – 
2008. Her ble modell for beregning av merbelastning fra næringsmiddelindustrien vurdert, og 
prinsipp for avregning valgt. Representantskapet la til grunn at de 4 eierkommunene utgjør et 
felles bo- og arbeidsmarked hvor alle nyter godt av arbeidsplassene i 
næringsmiddelindustrien. Det ble valgt en løsning hvor merkostnader for rensing beregnes 
av Hias, men faktureres og tas til inntekt i vertskommunene.  
 
Ved etablering av «Felles kommunedelplan VA 2014 – 2023» (KDP-VA) ble prinsippene over 
videreført. Det ble i tillegg tatt inn et mål om tilgjengelig kapasitet: 
 
Sitat: 
Hias avløpsrenseanlegg skal ha kapasitet til å behandle avløp fra nåværende og framtidig 
befolkning og næringsvirksomhet. Anlegget skal ha en bufferkapasitet som minimum tilsvarer 
avløps- og forurensningsmengder fra 2 store næringsmiddelbedrifter1. 
  
1) 2 ganger gjennomsnittlig tilførsel pr. bedrift fra de 4 største av dagens næringsmiddelbedrifter i 
regionen 
Sitat slutt. 
 
Ved rullering av KDP-VA i 2018 ble det beskrevet en situasjon hvor næringsmiddelindustrien 
har vokst så mye at det ikke er bufferkapasitet tilgjengelig. Ombyggingen til biologisk rensing 
er fullført med to produksjonslinjer, mens det ble klargjort for en tredje linje som kan 
realiseres relativt raskt.  
 
Prinsippet for beregning og avregning av merbelastning for næringsmiddelindustrien ble ikke 
endret ved rulleringen.  
 
Vurdering av Hias renseanlegg i forhold til dagens status og nye rammebetingelser 
 
Næringsmiddelindustrien har vokst til et nivå hvor den representerer ca 15% av 
avløpsmengdene, men utgjør nær 50 % av forurensingsbelastningen på 
avløpsrenseanlegget. Industrien betaler ca. 20% av Hiaskostnadene til vertskommunene, 
hvor Hias får dekket ca 15%.  
 
Bakgrunnen for IED er «konkurranse på like vilkår» i hele EU/ EØS. I vårt område har 
Nortura på Rudshøgda og Tine meierier i Brumunddal fått sine krav fastsatt i 2019 med frist 
for innføring i desember 2023, mens Biosirk i Hamar har fått varsel om tilsvarende krav med 
4 års frist for implementering fra de er fastsatt for deres virksomhetsområde. Statsforvalteren 
har i tillegg formidlet at næringsmiddelindustri som ikke er store nok til å bli omfattet av IED, 
men likevel store nok til at de får sine utslippstillatelser fastsatt og fulgt opp av 
Statsforvalteren, kan få tilsvarende krav ved neste fornyelse av sine utslippstillatelser.  
 
Kravene som stilles til bedriftene i IED omfatter organisk materiale, suspendert stoff, fosfor 
og nitrogen. Dersom bedriften sender sitt avløp via et (inter)kommunalt avløpsrenseanlegg, 
og det foreligger en avtale om renseeffekt, kan denne regnes inn i måloppnåelsen.  
 
Bedriftenes krav kan ikke løses ved tiltak hos Hias alene, men vil uansett kreve både lokale 
og sentrale tiltak. Det er særlig kravet om fjerning av nitrogen som er lite egnet for lokale 
løsninger. Samtidig vet vi nå at Hias får krav om nitrogenfjerning ved neste fornyelse av 
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utslippstillatelsen uavhengig av om vi har næringsmiddelindustri tilknyttet. Det 
er derfor satt i gang et prosjekt for å avklare hvordan nitrogenfjerning kan bygges hos Hias 
på en måte som også dekker industriens krav. Her er det generelt slik at den nye biologiske 
«Hiasprosessen» er et godt utgangspunkt for kombinasjon med løsninger som gjør 
nitrogenfjerning mer effektivt enn tradisjonelle anlegg. Det er imidlertid en utfordring at vi ikke 
vet pr. i dag hva kravene blir. Om det blir 70%, som er det normale ved anlegg som har krav 
om nitrogenfjerning i dag, er det vesentlig enklere enn om det blir 80 eller 85% slik 
høringsutkastet til nytt avløpsdirektiv legger opp til. Det vil også ha konsekvenser for samlet 
kostnad, og hva vi evt. kan tilby som pris for den kapasiteten næringsmiddelindustrien 
etterspør. 
 

Vurdering av prinsipielle problemstillinger som krever rask avklaring 
 
Statsforvalteren er inneforstått med at Nortura og Tine ikke har mulighet for å oppnå kravene 
fastsatt i IED innen fristen i desember 2023. De har derfor akseptert at selskapene søker om 
utsatt frist for realisering, og har satt frist for slike søknader til 1. juni 2023. Det er stilt krav 
om at søknadene skal inneholde en løsningsbeskrivelse og milepælsplan for innføringen. 
Dersom Hias fortsatt skal samarbeide med næringsmiddelindustrien om renseløsninger, må 
vi gi forpliktende tilbud om dette innen 1. april. For å kunne utarbeide et slikt tilbud trenger vi 
avklaring av prinsipielle problemstilllinger: 
 
1. Skal kommunene og Hias fortsette samarbeidet med næringsmiddelindustrien ? 
 
Svaret på dette spørsmålet må være JA. Det er ikke realistisk eller samfunnsøkonomisk 
lønnsomt at bedriftene etablerer fullstendige industrirenseanlegg med transportløsninger for 
egne utslipp i Mjøsa.  
 
Som et minimum må vi derfor tilby transport av avløpet fra bedriftene etter lokal rensing til en 
kvalitet som tilfredsstiller kravene som er satt til utslipp fra bedriftene etter IED.  
Bedriftene må da vurdere om det er økonomisk bærekraftig å opprettholde produksjonen, 
eller om det vil være fordelaktig å flytte hele eller deler av aktiviteten til et område hvor de får 
et bedre tilbud fra kommune/ interkommunalt selskap. (Kravene er like i hele EU/EØS). 
 
Hias har ikke oppfattet andre signaler fra eierne enn at næringsmiddelindustrien 
fortsatt er viktig, og skal sikres gode forutsetninger for videre utvikling i vårt område. 
Det betyr at vi må strekke oss for å gi et konkurransedyktig tilbud. Samtidig må vi 
begrense risiko og sikre rettferdig kostnadsfordeling mellom næring og ordinære 
selvkostaktiviteter.  
 
Det er heller ikke tjenlig for kommunene/ Hias med vesentlig reduserte påslipp fra 
næringsmiddelindustrien fordi det da blir færre å dele regningen på.  
 
2. Hva skal næringsmiddelindustrien betale til kommunene/ Hias? 
 
Med godt oppdaterte transportsystemer og nye renseprosesser (uten nitrogen) viser Norsk 
Vann benchmark for 2021 at vi har et konkurransedyktig kostnadsnivå i dag. Med den 
kunnskapen vi har om kostnader for realisering av nye anlegg i Oslofjordområdet vil vi styrke 
denne posisjonen de kommende årene selv om vi må foreta en ny stor investering i 
nitrogenfjerning.  
 
Når det gjelder prising av tjenester til næringsmiddelindustrien mener Hias derfor at 
prinsippet om «forurenser skal betale» kan og bør legges til grunn for et tilbud. Det må da 
utarbeides nye og mest mulig riktige modeller for å prise de aktuelle tjenestene.  
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a. For transport og rensing av ordinært sammensatt avløp bør ordinær m3-pris benyttes.  
b. For rensing av særlig forurenset avløp bør det fastsettes en gebyrsats eller m3-pris 

som i større grad dekker den kostnaden økt forurensing representerer.  
c. For bygging av ny kapasitet eller realisering av nye rensekrav for å dekke industriens 

behov bør det vurderes om bedriftene skal betale et anleggsbidrag. Det vil bidra til å 
redusere behovet for låneopptak i Hias, og samtidig redusere risikoen knyttet til 
endringer i bedriftenes produksjonsnivå eller lokalisering av aktivitet.  
 
Dersom Hias skal investere i utbygging av kapasitet eller utvidet rensing som 
alternativ til at industrien selv bygger anlegg som tilfredsstiller utslippskravene har vi 
ingen annen måte å finansiere dette på enn gjennom låneopptak garantert av 
kommunene, og betalt gjennom innkreving av gebyr. Hias renseanlegg har allerede 
en kapasitet tilsvarende mer enn det dobbelte av tilknyttede innbyggere, og 
konsekvensene for gebyrene kan bli store dersom vesentlige deler av 
industripåslippene blir borte før slike investeringer for industriformål er avskrevet.   
 

3. Bør det settes en grense for hvor stor andel av rensekapasiteten som kan stilles til 
disposisjon for industriformål? 
 
Dersom det viser seg at kommunene/ Hias har et samlet tilbud som er attraktivt for 
næringsmiddelindustrien kan vi «risikere» at flere ønsker å etablere slik industri i vårt 
område. Eller, som det har vært de siste årene, at Nortura, Tine og Biosirk legger ny aktivitet 
til sine eksisterende anlegg.  
 
I KDP-VA er det lagt til grunn en befolkningsøkning på 1 % i året. Om vi får en tilsvarende 
økning i næringsaktivitet vil det samlet utgjøre økt belastning på 30 % fram til 2050 og 45 % 
fram til 2060. I samme periode er det sannsynlig med nye krav til renseprosesser blant annet 
for medisinrester og andre tiltak ut over nitrogenfjerning som vil kreve arealer for realisering.  
Vi har noe ledig bassengkapasitet i dag, men det er begrenset hvor mye vi har plass til før vi 
må tilføre ny bygningsmasse i tilknytning til dagens anlegg.  
 
Hias mener det kan være grunnlag for å stille krav til nåværende og eventuelt ny 
næringsmiddelindustri at de må gjennomføre lokale tiltak slik at deres samlede belastning 
ikke utgjør mer enn 50 % av anleggets rensekapasitet. Det vil da representere en tilsvarende 
vekstmulighet for industrien som vi legger til grunn for generell vekst i befolkning.  
 
4. Skal merinntekter til dekning for industribelastning beholdes av eierkommunene eller 
tilføres Hias til fratrekk før beregning av pris pr. m3 til kommunene?  
 
Denne problemstillingen er i utgangspunktet annerledes enn de tre foran. Her handler det om 
hvordan merkostnadene for økt rensebelastning for næringsmiddelindustrien skal faktureres 
og disponeres. De bedriftene som omfattes av ordningen er i tillegg til Nortura, Tine og 
Biosirk også Hoff potetindustrier og Grilstad.  
 
Historisk har kommunene vært enige om at Hias lager beregningsgrunnlag basert på etablert 
modell og oversender til de respektive vertskommunene som grunnlag for innkreving. 
Inntekten kommer til fradrag i den respektive vertskommunens selvkostregnskap og ikke i 
Hias’ selvkostregnskap hvor merkostnaden har oppstått. Effekten av det er at ordinær pris pr. 
m3 til kommunene fra  Hias inkluderer merkostnadene som er fakturert 
næringsmiddelbedriftene fra respektive vertskommune. Begrunnelsen for at kommunene har 
valgt denne ordningen er at arbeidsplassene i disse bedriftene kommer alle kommunene til 
gode, mens vertskommunene har en tilleggsbelastning som gjør en slik praksis rettferdig.  
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Hias mener denne praksisen bør tas opp til vurdering sett opp mot oppdaterte 
lover og retningslinjer; herunder ny Kommunelov og Forskrift om selvkost.  
 

Videre arbeid 
 
Møtet bør avklare en prosess for å fastsette hvilke prinsipper som skal legges til grunn for de 
kommende tilbudene til Nortura og Tine, og deretter til Biosirk.  
 
Er dette tema som krever politisk behandling?  
Hvilke tema er i så fall aktuelle, hva må utredes og hvem tar ansvar for dette? 
 
Hias har iverksatt et prosjekt for å utrede tekniske muligheter og konsekvenser, og har 
etablert kontakt med bedriftene for å koordinere arbeidet med å komme fram til samlede 
planer for lokale og sentrale tiltak. Fordelingen av lokale og sentrale tiltak vil påvirkes av hvor 
stort ansvar kommunene/ Hias er villige til å ta, hvordan tjenestene prises og om det stilles 
krav om anleggsbidrag. For at bedriftene skal nå sin frist 1. juni 2023 bør tilbudet fra Hias 
komme før påske. Om prosessen for kommunene krever mer tid må vi begrunne det, slik at 
bedriftene kan søke Statsforvalteren om utsatt frist også for søknaden om utsatt 
implementering. Miljødirektoratet har imidlertid varslet at alle søknader om utsatt frist eller 
unntak fra regelverket skal behandles sentralt, samt at søknad om unntak fra rensekravene 
vil bli vurdert særlig strengt.  
 
Betraktning om frist for implementering 
 
Det er av stor betydning for Hias hvilken frist vi kan/ skal binde oss til for implementering av 
nitrogenfjerning og økt rensekapasitet i vårt tilbud til Tine og Nortura.  
 
Det varslet vi så langt har mottatt om krav til nitrgenfjerning sier to ting: 

• Alle større anlegg med resipienter knyttet til Oslofjorden vil få krav om 
nitrogenfjerning ved neste rullering av sine utslippstillatelser. For Hias vil det ved 
normal frekvens for fornyelse si at kravene må implementeres i perioden 2027 – 
2037. 

• Det er en forutsetning for å ha næringsmiddelindustri tilknyttet at renseanlegget har 
nitrogenfjerning. Dette er da et skjerpende krav i forhold  til om i ikke hadde hatt slik 
industri tilknyttet.  

 
Planlegging og oppstart av prosjekter for bygging av nye renseanlegg rundt Oslofjorden med 
frist for ferdigstilling i 2025 – 2027 har vist at det er en kritisk lav kapasitet i markedet både 
for rådgivere, leverandører av prosessanlegg og hos myndighetene. Det er derfor iverksatt et 
arbeid hvor fem departementer og KS vurderer å etablere en nasjonal handlingsplan for 
avløp som innebærer en prioritering ut fra kritikalitet og forventet effekt. Det kan gi grunnlag 
for å søke om en frist for innføring av tiltak hos Hias, og dermed for Nortura og Tine, i 
etterkant av at anleggene som skal bygges med direkte utslipp til Oslofjorden er ferdige.   
 
Økonomiplan 2023 – 2026 for Hias omfatter ikke tiltak for implementering av nitrogenfjerning.   



 
 
 

 
Saksbehandler Arkiv ArkivsakID 
Steinar Nyhus FAG-02 22/32 
 
 
 
Kvalitet/ Internkontroll/ HMS/ Formelle krav  
 
Styret får en årlig gjennomgang av kvalitet/ internkontroll/ HMS og etterlevelse av formelle 
krav. 
 
ADMINISTRASJONENS INNSTILLING: 
 
Styret tar årlig gjennomgang av kvalitet/ internkontroll/ HMS og etterlevelse av formelle krav 
til orientering. 
 
  
 
 
Hamar, 18.01.2023 
 
Morten Finborud 
Adm.dir 
 
 
 
 

  



  

 
ADMINISTRERENDE DIREKTØRS VURDERINGER 
 
Administrerende direktør og ledergruppen har stor oppmerksomhet på kvalitetssikring, 
internkontroll, HMS og at formelle krav skal overholdes. Gjennom internrevisjoner er det 
avdekket enkelte forhold hvor det ikke er fullt samsvar mellom rutiner eller krav og faktisk 
gjennomføring. Interne revisjoner og sertifiseringsbesøk er et godt virkemiddel for å 
identifisere områder hvor det er potensiale til forbedring. Selskapet har en god dialog med 
eiere og myndigheter i forhold til oppfølging av forpliktelser i lover, forskrifter og konsesjoner. 
Forpliktelsen til kontinuerlig forbedring er oppfylt.  
 
FAKTA 
 
Kvalitetssystem  
Hias benytter programvaren EQS (Extend AS) som sitt elektroniske kvalitetssystem. I løpet 
av de siste 3-4 årene har vi bygget om og tilpasset dette kvalitetssystemet til vår virksomhet. 
Kvalitetssystemet dekker hele virksomheten og er inndelt i følgende hovedområder:  

• Ledelse 
• Produksjon 
• Støttefunksjoner  
• Prosjektgjennomføring  
• HMS  
• Beredskap og kriseledelse  
• Avvikshåndtering  

I løpet av det siste året er har ny funksjonalitet kommet på plass i systemet og det arbeides 
kontinuerlig med ytterligere forbedringer og utnyttelse av programvaren.  
Kvalitetssystemet fremstår som et godt og hensiktsmessig verktøy som benyttes av alle 
ansatte i bedriften.  
 
Sertifisering  
Hias ble i oktober 2021 ISO-sertifisert i henhold til ISO-9001 (Ledelsessystem for kvalitet) og 
ISO-14001 (Ledelsessystem for miljø). Ny ISO-revisjon ble gjennomført av Det Norske 
Veritas (DNV) i oktober 2022. Revisorens hovedinntrykk etter revisjonen er at Hias er en 
fremoverlent organisasjon som jobber systematisk med å skape verdier og forbedringer 
basert på kunnskap og kultur i en organisasjon som tør prøve. Her er noen flere positive 
indikasjoner hentet fra revisorens rapport: 

• Godt arbeidsmiljø og kultur i selskapet. Lav turnover. 
• Tydelige strategiplaner og retning. 
• Aktiv bruk av lærlinger og traineer. 
• Plan for oppgradering av ledningsnett og fokus på å redusere utlekk og innlekk. 
• Det stilles krav til valg av miljøvennlige og energieffektive løsninger ved innkjøp. 
• God oversikt og plan for internrevisjoner. 
• Visma HRM er innført med tanke på å forbedre selskapets oppfølging og kartlegging 

av kompetanse. 
• Hias jobber planmessig med energikartlegging og energistyring.  
• Hias har mange planer for forbedring av prosesserer med tanke på energiforbruk. 
• Dedikerte ansatte med stor interesse og eierskap til energioptimalisering. 
• God oversikt over innrapporterte avvik og klager fordelt på de ulike forhold. 
• Miljø- og kvalitetsrapport 2021 gir en beskrivelse av Hias sin prestasjon med hensyn 

til forbruk av kjemikalier, energiforbruk og klimarapportering. Rapporten viser gode 
forbedringer de siste årene. 



  

Hovedområder til forbedring hentet fra revisorens rapport: 
• Det kan ikke vises til at det er gjennomført rotårsaksanalyser ved avvik. 
• Tiltak knyttet til det enkelte forbedringsmål bør konkretiseres med tanke på 

evaluering. 
• Det er ikke utarbeidet kriterier for oppfølging og evaluering av leverandører. 
• Hias vurderes til å være gode på å overvåke og evaluere driftsprosessene, men ikke 

like gode på å overvåke og evaluere sine ledelsesprosesser. 
• Følge opp arbeidet med å kartlegge bedriftens kompetansebehov inkludert 

opplæringsplaner. 
• Forbedre systematikk for å kartlegge, følge opp og kommunisere de vesentligste 

miljøaspektene. 

På bakgrunn av rapporten vil vi i tiden fremover jobbe videre med oppfølging og evaluering 
av vare- og tjenesteleverandører (med tanke på ivaretakelse av miljøhensyn og 
Åpenhetsloven), oppfølging av våre miljøaspekter, samt systematisere foretakets 
kompetanse og synligjøre eventuelle kompetansebehov. Vi må også bli bedre til å 
gjennomføre årsaksanalyser ved avvik. 
 
Nytt oppfølgingsbesøk av DNV vil bli gjennomført i løpet av høsten 2023. 
 
Internrevisjoner  
 
Generelt  
Hias har utarbeidet en egen metodikk for planlegging, gjennomføring og oppfølging av 
internrevisjoner. Til dette benyttes funksjonalitet i kvalitetssystem (EQS). Hensikten er å 
forenkle arbeidet med internrevisjoner og sikre god oppfølgingen av resultatene. Rapporter 
og resultater er lett tilgjengelig i kvalitetssystemet. 
  
Gjennomføring  
Internrevisjonene ble gjennomført som planlagt i november og desember 2022. De fleste 
revisjonene gjennomføres i form av møter på 2 timer. Deltakere velges med tanke på tema 
som skal revideres. Det ble gjennomført internrevisjoner i utvalgte temaer innenfor 
områdene:  

• Ledelse  
• Drift  
• Representativ prøvetaking - avløp  
• Plan og prosjekt  
• Administrative fellestjenester  
• HMS  
• GDPR  
• Beredskap og kriseledelse  
• Kommunikasjon 

Resultater 
Hias har gjennomgående god kvalitet innenfor alle reviderte områder. Det fremkommer 
tydelig av internrevisjonen og ikke minst resultatene fra ISO-sertifiseringen. Deltakerne er 
åpne og ærlige om alle forhold. Til sammen ble det registrert 5 avvik og 20 observasjoner 
under internrevisjonene i 2022. 
 
Her er en kort oppsummering innenfor hvert revidert område:  
 

1. Ledelse  
Hovedfokus: Ledelsessystemet, politikk/strategi og måloppnåelse 



  

 
Hias har kommet et langt skritt videre med utviklingen av ledelsessystemet for kvalitet og 
miljø. Kvalitetssystemet er et verktøy for hele organisasjonen. Systemet har en form og  
et innhold det er mulig for alle å forholde seg til. Utvikling av nye løsninger og 
forbedringer gjøres løpende. 
 
Hias har en "ny" bærekraftpolitikk som erstatter den tidligere miljøpolitikken selskapet 
hadde. Bærekraftspolitikken ble utarbeidet av ledergruppen før sommeren 2022. Den ble 
presentert for de ansatte i et allmøte etter sommerferien. 
 
I forbindelse med utarbeidelse av en ny strategi for selskapet må målene vurderes, og 
rutiner for strategi- og måloppfølging må tas opp til gjennomgang. 
Hias har beskrevet en rutine for mål og strategioppfølging. Denne beskriver detaljert 
hvordan vi skal understøtte mål- og strategiprosessen og på denne måten sikre at Hias 
følger opp virksomhetsstrategien både på overordnet og på avdelingsnivå (KPI'r). Men 
rutinen er omfattende og oppfølging av strategi og mål utføres ikke lenger i henhold til 
denne beskrivelsen. 

 
2. Drift  
Hovedfokus: Kompetanse, samsvarsvurdering, rapportering, avviksbehandling, rutiner – 
automasjon og nye rutiner – vann 
 
Pr. i dag er det ikke noe gap mellom driftsavdelingens kompetanse og avdelingens 
behov. 
 
Samsvarsvurdering av lover og forskrifter, samt rapportering til myndigheter utføres i 
henhold til rutiner og pålagte krav. 
 
Registrering og behandling av avvik utføres i henhold til beskrevne rutiner og skjemaer i 
kvalitetssystemet. Oppfølging og lukking er utført. 
 
En gjennomgang av rutiner og annen dokumentasjon knyttet til automasjonsavdelingen 
avdekket behov for revidering.  
 
En gjennomgang av alle "nye" rutiner knyttet til Sandvika VBA avdekket kun et behov  
for små justeringer. 

 
3. Representativ prøvetaking – avløp  
Hovedfokus: gjennomgang av resultater etter ekstern revisjon 
 
I henhold til krav i Forurensningsforskriften ble det i forbindelse med ISO-revisjonen 
gjennomført en ekstern kontroll av rutiner, utstyr, avvikshåndtering osv. knyttet til 
representativ prøvetaking – avløp. Under denne eksterne kontrollen ble kun 1 avvik 
registrert (feilmerking av et utstyr). Men vi fikk flere forslag til forbedringer. Under 
internrevisjonen ble det derfor gjort en gjennomgang av disse observasjonene og 
forslagene som kom frem. Mange av disse er allerede tatt til følge og implementert i 
skjemaer og rutiner. 

 
4. Plan og prosjekt  
Hovedfokus: rutiner innenfor prosjektgjennomføring og prosjektkoordinering 
 
Utvalgte rutiner ble gjennomgått i detalj. Rutinen for gjennomføring av interne prosjekter 
krever en generell gjennomgang av innholdet da teksten ikke stemmer helt med 
virkeligheten.  



  

KPI ‘r og de tilhørende målsetningene for avdelingen, samt rutinen for oppfølgingen av 
disse bør tas opp til vurdering. Det stilles spørsmål om hvor hensiktsmessig mål-/ og 
strategioppfølgingen fungerer. 
 
Det bør vurderes om noen av rutinene for prosjektgjennomføring er nødvendige da  
de ikke benyttes. 

 
5. Administrative fellestjenester (AFT) 
Hovedfokus: Kunnskap/kompetanse, anskaffelser 
 
Arbeidet med utvikling og tilpasning av Visma HRM slik at dette tilfredsstiller Hias sine 
ønsker og behov med tanke på kunnskap og kompetanse pågår. Det er usikkerhet 
knyttet til om dagens versjon av Visma HRM har den funksjonalitet som ønskes. 
 
Det arbeides med å lage et verktøy i kvalitetssystemet (EQS) som skal benyttes til 
oppfølging og evaluering av vareleverandører, entreprenører, tjenester, rådgivere. 
Arbeidet med å lage kriterier for valg av leverandører som skal følges opp og evalueres 
er også godt i gang. Dette arbeidet settes også i sammenheng med å tilfredsstille krav i 
Åpenhetsloven. 
 
6. HMS  
Hovedfokus: Avvik, branninstruks, sikkerhetsinstruks, vernerunder og stoffkartotek 
 
Det ble utført en gjennomgang av alle HMS-avvik registrert i 2022 (9). 4 avvik resulterte i 
personskade. Oppfølgingen av disse gjøres av leder med personalansvar. 
Det registreres få "nestenulykker". Er det grunn til å tro at det er en underrapportering av 
slike forhold? 
 
Branninstruksen sendes ut for årlig gjennomgang til de ansatte i løpet av vinteren 2023. 
Det fremkom også et behov om en liten justering av teksten i branninstruksen. 
 
Rutinen for opplæring og dokumentasjon av sikkerhetsinstruks ble gjennomgått. 
Tilstrekkelig dokumentasjon er registrering av opplæring i EQS. Det ble påpekt at det  
ikke er dokumentert at de som underviser ved Norsk Vann sine kurs har fått opplæring i 
Sikkerhetsinstruks, Branninstruks eller Instruks for arbeid på laboratoriet. 
 
Status for vernerunder og risikovurderinger ble gjennomgått. Etter planen skulle det vært 
gjennomført en ny "risikovurdering av arbeidsplass" for alle arbeidsoppgaver/ 
arbeidssteder i av 2022. Planleggingen er i gang, men risikovurdering ble ikke 
gjennomført i 2022. 

 
7. GDPR  
Hovedfokus: Avvik, rutiner for behandling av personopplysninger, risikoanalyse og  
Samsvarsvurdering 
 
Det er ikke registrert noen avvik knyttet til GDPR i løpet av 2022. 
 
Rutiner for håndtering av personopplysninger ved Hias er beskrevet i kvalitetssystemet. 
Disse er oppdaterte og gyldige. Det ble ikke registrert behov for endringer i noen av  
disse dokumentene. 
 
Oversikten som viser hvilke personopplysninger Hias har, hvor de lagres og hva 
begrunnelsen er for lagring, ble sist oppdatert 4.okt. 2022.  
Det ble utført en grundig vurdering, samt oppdatering av status på alle risikoelementer 
(mulig uønsket hendelse) som er beskrevet i risikovurderingen for GDPR. Ingen nye 



  

risikoelementer ble lagt til i risikovurderingen. 
 
Ansvar for kontroll av oppfølging ved endringer (samsvarsvurdering) i lov og forskrifter 
som omhandler personvern ble også gjennomgått.  

 
8. Beredskap og kriseledelse  
Hovedfokus: Organisering, utvalgte handlingsplaner, varslingslister og øvelser 
 
Det er ikke registrert noen beredskapshendelser i løpet av 2022. Siste gang  
kriseledelsen ble innkalt av adm.dir. var i januar 2021. 
 
Under revisjonen ble alle dokumentene knyttet til organisering, ansvar og 
oppgavefordeling i kriseledelsen gjennomgått. Disse dokumentene er oppdaterte og det 
ble ikke funnet feil eller mangler i noen av dem. 
 
Dokumentene som omhandler "ettervern" bør gjennomgås/kontrolleres og kan med  
fordel slåes sammen til ett dokument. Disse dokumentene bør godkjennes av adm.dir. 
Det gjelder for øvrig flere dokumenter innenfor Beredskap og kriseledelse. 
 
Varslingslistene for kommunene må oppdateres. Her er det flere feil, særlig for Hamar 
kommune. En slik varslingsliste har mange navn, endres ofte og er derfor utfordrende å 
vedlikeholde. Det ønskes derfor færre navn/kontaktpersoner i kommunene, samtidig bør 
varsling om oppdatering endres fra 1 år til 6.mnd. 
 
Det ble i oktober 2022 gjennomført en «Beredskapsøvelse - nødvann» for Hias og 
kommunene Elverum, Hamar, Ringsaker, Stange, Løten og Hias. Øvelsen ble 
gjennomført som en fullskala/funksjonsøvelse. Øvelsen er evaluert i etterkant og egen 
tiltaksliste er utarbeidet. 

 
9. Kommunikasjon 
Hovedfokus: Møtestruktur/samarbeid, bruk av sosiale medier og klagehenvendelser 
 
Dokumentet som beskriver møtestrukturen i Hias, interne og eksterne 
samarbeidsgrupper osv. ble gjennomgått, oppdatert og deretter sendt til ledergruppen  
for kontroll. 
 
Dokumentene "Bruk av sosiale medier" og "Hias sin tilstedeværelse i sosiale medier" ble 
gjennomgått. Ingen endringer eller tilføyelser.  



  

Registrerte klager i 2022 ble gjennomgått. Det er en betydelig økning fra 2021 til 2022 
(fra 9 til 27!) Årsaken er nok i hovedsak at alle henvendelsene skal registreres i EQS i 
henhold til ny rutine innført i 2022. Alle klagehenvendelser er behandlet og lukket. 
 

 
HMS  
 
Avvik  
I 2021 ble det tatt i bruk et nytt avviksskjema for registrering av HMS-avvik. Målet var  
enklere registrering og behandling, bedre rapportering og statistikk, samt mulighet til  
registrering ved bruk mobiltelefon eller iPad. 
 
Det ble i 2022 registrert 9 HMS-avvik og uønskede hendelser. Tilsvarende tall i 2021 var 10 
HMS-avvik.  
 
Avvikene fordeler seg slik:  

• 4 uhell med personskade: 
o Bilulykke på E6  
o Stålspon på øyet 
o Kuttskade i hånd ved bruk av tapetkniv 
o Smerter i skulder etter fall 

• 2 nestenulykker: 
o Gasslekkasje i kompressorrom 
o Manglende fallsikring under gravearbeid ved Hveberg pst. 

• 2 uønskede hendelser: 
o Mye fugleskitt – ved gasspåfylling og i carport 
o Klemt fot – brikkeflytter bio 

• 1 inneklima/lukt 
o Lukt i foravvanningsrom etter ombygging  

 
Vernerunder  
Det er i løpet av 2022 ikke blitt gjennomført noen vernerunder ved Hias sine anlegg. I 
henhold til egne rutiner skulle det isteden ha vært gjennomført en «Risikovurdering -
arbeidsplass» i løpet av 2022. Det er internt fastsatt en 5-årssyklus på gjennomføring av en 
slik overordnet risikovurdering. Planleggingen er i gang og bedriftshelsetjenesten skal delta i 
gjennomføringen. 
 
 
Sykefravær pr. 31.12.2022 

• Totalt sykefravær: 3,62%.  
• Langtidsfravær: 0,49% 
• Korttidsfravær: 3,13% 
• Egenmeldt sykefravær: 1,87% 
• Legemeldt sykefravær: 1,75% 

 
 
 
Eksterne klager 
 
Det er i løpet av 2022 registrert 27 klager fra beboere i kommunene. I stor grad er dette 
klager på lukt fra avløpsrenseanlegget. Det jobbes kontinuerlig med luktproblematikken. 
 



  

I tillegg ble det registrert mange klager på klorsmak på vannet ved oppstart og igangkjøring 
av nye Sandvika VBA. Med kort inntaksledning ble det nødvendig med ekstra klorering av 
vannet. Det er ikke registrert noen klager på klorsmak siden i juli 2022, dvs. etter at den 
nåværende inntaksledningen ble tatt i bruk. 
Alle klager er behandlet og lukket. 
 
 
Oppfølging av formelle krav 
 
Det er i 2022 utarbeidet nye rutiner og ny funksjonalitet i kvalitetssystemet (EQS) som skal 
forenkle oppfølgingen av samsvar og samtidig sikre at vår virksomhet til enhver tid arbeider 
innenfor gjeldene lover og forskrifter. Informasjon om endringer mottas løpende på e-post fra 
et abonnement på LovdataPro. Ansvaret for kontroll og oppfølging ved endringer er fordelt 
internt i bedriften og dokumentasjon på gjennomførte samsvarsvurderinger lagres i 
kvalitetsystemenet.  
 
 
PRO OG KONTRA 
Ikke vurdert 
 
ALTERNATIVER TIL INNSTILLINGEN 
Ikke vurdert. 
 
RISIKO 
Det vises til orienteringen under fakta. 
 
KONSEKVENSER FOR BEMANNING 
Ingen. 
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Driftsorienteringer 
 
 
 
 
 
Administrasjonens innstilling: 
 
Muligheter for fastprisavtaler for strøm 
 
Som ledd i strømsituasjonen og regjeringens tilrettelegging for fastprisavtaler, så får også 
Hias tilbud om ulike fastprisavtaler gjennom vår nye strømleverandør Fjordkraft. Fjordkraft 
tilbyr i samarbeid med Statkraft langsiktige kontrakter for fastpris på strømleveranse til 
bedrifter. Tilbudene er av ulik varighet (3 år, 5 år eller 7 år), og det er ulike oppstartstider 
(enten fra kommende månedsskifte eller pr 01.07.23). Fastpris tilbys henholdsvis med flat 
profil (dvs. at man binder seg til et låst volum av strømforbruk gjennom periode må låse seg 
til å kjøpe et konstant forbruk, uavhengig av behovet gjennom året og avtaleperioden) og 
profilert profil (dvs. at man tar hensyn til sesongsvigninger). Fastpris med flat profil er det 
gunstigste tilbudet. Hias har et rimelig jevnt forbruk gjennom døgnet, men 
sesongvariasjonene er såpass store at det vil være profilert profil som vil være det som er 
mest aktuelt.   
 
Så langt har det vært en del uro rundt fastprisavtalene, og bedrifter har i liten grad valgt å 
inngå avtaler. Tilbudene som har kommet har for profilert profil ligget godt over 1 kr for 
avtaler med varighet 3 år, men under 80 øre med varighet 7 år. Tilbudene for avtaler med 
oppstart 01.07 har vært lavere enn for oppstart ved neste månedsskifte.  
 
Tilbudet i uke 3 ser slik ut (Hias er i sone NO1): 
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Selv om tilbudte priser ligger lavere enn hva som er forutsatt strømpris i økonomiplanen for 
2023-2026 (forutsatt 3,30 kr pr kwh i økonomiplanen) så har vurderingen vært at det er lite 
aktuelt å inngå fastprisavtaler for Hias på nåværende tidspunkt. Hovedårsaken til det er at 
administrajonen mener dette markedet foreløpig er veldig usikkert og ikke har satt seg ennå, 
samt at de tilbudte avtalene ligger for høyt i pris. Forvalterne anbefaler heller ikke å gå inn på 
disse avtalene ennå, og det har ikke kommet noen signaler fra eierne på at fastpriser bør 
inngås, verken for oss eller dem selv. Inntil videre velger administrasjonen derfor bare å 
følge med på utviklingen i markedet. Det vil imidlertid være nødvendig å ta stilling til om Hias 
i det hele tatt skal gå inn på fastprisavtaler for å få en forutsigbarhet med strømkostnadene. 
Og i så fall, med hvilken binding og på hvilket prisnivå vil det være aktuelt. Administrasjonen 
ønsker å få innspill fra styret på hvordan problemstillingen skal tas videre.    
 
 
Heggvin Næringspark 
 
Etter vedtak i kommunestyret i Hamar har det «tatt av» med arbeide for å tilrettelegge for 
etablering i Heggvin Næringspark. Det finnes hverken tilfredsstillende vann- eller 
avløpsløsninger i området, og det meste må etableres fra grunnen av. Samtidig vil et 
vesentlig vannbehov (i første omgang for Green Mountain sitt datasenter) medføre behov for 
oppgradering av vesentlig VA-infrastruktur, langt utover det regulerte området. Her kan 
nevnes både oppdimensjonering av ledninger, nytt høydebasseng på Østås samt 
oppgradering av flere pumpestasjoner både for vann og avløp. 
 
Gjennom diskusjoner i Regional Ledergruppe VA og behandling i alle kommuner er det, i tråd 
med gjeldende Felles Kommunedelplan VA, bestemt at vann og avløp tilknyttet Heggvin 
Næringsområde skal være fellesanlegg og således Hias sitt ansvar. Det er derfor satt i gang 
et omfattende arbeid, med meget korte tidsfrister, for å få på plass nødvendig infrastruktur til 
og i området. I tråd med beslutningen følger også ta Hias vil måtte ta over vesentlig 
infrastruktur fra Hamar Kommune. Detaljene i dette er foreløpig ikke diskutert. 
 
Hias jobber tett sammen med Green Mountain Innlandet AS (utbygger) og deres konsulent 
(Teknaconsult AS) for å sikre gode og langsiktig bærekraftige løsninger for VA. 10.januar ble 
det enighet om systemløsninger for vann og avløp, og det arbeides nå med forprosjektet, 
med mål om å spesifisere de nødvendige løsninger og rekkefølger for 
utbyggingselementene. Første trinn er planlagt ferdigstilt allerede 1.september 2023, med 
suksessiv ferdigstillelse av resterende i løpet av 2024. For å opprettholde intensjonene i 
KDP-VA vil det i tillegg være elementer i Hias sitt nett som må oppgraderes lenger ut i tid. 
Dette som et resultat av at de stipulerte mengder mot Løten vil øke betraktelig med 
etableringen av næringsområdet. Det er derfor viktig for Hias at vi også sikrer at disse 
elementene er dekket inn i avtalene med utbygger. Kommunestyrevedtaket som hjemler 
etableringen sier at utbyggingen av næringsområdet ikke skal medføre kostnader for 
kommunen, og dermed Hias. 
 
Stor arbeidsbelastning og et enormt tidspress medføre nødvendigvis at andre 
prosjekter/oppgaver i Plan og Prosjekt må settes på hold eller tar lengre tid enn tidligere 
estimert. Detaljene i dette må vi komme tilbake på ved en senere anledning. 
 
 
 
Ottestad,  17.01.2023 
 
Morten Finborud 
Administrerende direktør 
 
 



3 

 
  



4 

 
 
 



 
 
 
Saksbehandler Arkiv ArkivsakID 
Toril Nersveen  

 
23/10 

   
 
Saksnr Utvalg Type Dato 
23/03 

 

Styret Hias IKS ST 25.01.2023 
 

  
 
Åpen post 
 
 
 
 
 
Administrasjonens innstilling: 
 
 
 
 
 
 
Ottestad,  17.01.2023 
 
Morten Finborud 
Administrerende direktør 
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Oppfølging av styrevedtak etter forrige møte 
 
Listen for oppfølging av styrevedtak gjennomgås i hvert styremøte. Listen blir kontinuerlig 
vedlikeholdt med aktuelle saker til oppfølging.  
 
 
 
Administrasjonens innstilling: 
1. Styret tar gjennomgang av listen for oppfølging av styrevedtak til orientering. 
 
 
 
 
 
Ottestad,  17.01.2023 
 
Morten Finborud 
Administrerende direktør 
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Oppfølging etter styrevedtak                  Oppdatert etter styremøte 06.12.22     

 
 
Saker som er kvittert ut etter styremøte 06.12.22 

 
 
 
Hvordan listen brukes: Saker som krever oppfølging, settes inn etter møtet hvor aktiviteten ble bestemt. Når aktiviteten anses løst markeres dette med skyggelegging av 

aktuell linje. Dersom det ikke er kommentarer til aktiviteten i første møte etter skyggelegging fjernes aktiviteten fra lista.  
 
 
 
 
  

Møte Saksnr. Saksnavn Aktivitet Ansvar Frist 
25.01.22 22/03 Instruks for styret • Oppdatere selskapsavtale med 

gjennomgående lik bruk av titler. 
Morten Neste gang 

selskapsavtale skal 
oppdateres 

06.12.22 22/62 Finansforvaltning 
 

• Gjøre en vurdering av rentesikring.  Nina   

Møte Saksnr. Saksnavn Aktivitet Ansvar Behandlet 
07.12.21 21/71 Styrets handlingsplan Styret ba om at dato for strategisamling 

fastsettes så fort som mulig. 
Morten Strategisamling gj.ført 

05.12.22 
11.08.22 22/42 Åpen post / 

Åpenhetsloven 
Orientere styret om hvordan selskapet ser for 
seg arbeidet med å oppfylle kravet i loven. 

Morten/Nina Egen sak i møte 
06.12.22 

11.08.22 22/39 Økonomiplan 2023-2026 Fremlegge fremdriftsplan for arbeid med å 
planlegge oppgaver, investeringer og 
bemanning for Hias IKS etter 2023 basert på 
nåværende ansvar og oppgavedeling. 

Morten Sak utgår nå når 
strategiprosessen 

løper. 



 
 
 

 
Saksbehandler Arkiv ArkivsakID 
Morten Finborud FAG-206 22/171 
 

 
 
Prosess for ansettelse av ny administrerende direktør  
 
Styret drøfter ansettelsesprosessen uten administrasjonen tilstede.  
 
ADMINISTRASJONENS INNSTILLING: 
 
Saken fremmes uten innstilling. 
 
  
 
 
Hamar, 18.01.2023 
 
Morten Finborud 
Adm.dir 
 
 
 
 

Kode Tittel SaksNummer Møtedato 
STYRETH
IAS 

Styret Hias IKS 
 

25.01.2023 
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